При выполнении заданий с кратким ответом впишите в поле для ответа цифру, которая соответствует номеру правильного ответа, или число, слово, последовательность букв (слов) или цифр. Ответ следует записывать без пробелов и каких-либо дополнительных символов. Так как на экзамене распознавание апострофа в бланках ответов будет затруднено, записывайте ответ в полной форме, например: donotknow, вместо don'tknow.

В заданиях, где нужно установить соответствие между двумя столбцами, ответ запишите в виде сочетания букв и цифр, соблюдая алфавитную последовательность букв левого столбца. Некоторые данные правого столбца могут использоваться несколько раз или не использоваться вообще. Например: А1Б1В4Г2.

Если вариант задан учителем, вы можете вписать или загрузить в систему ответы к заданиям с развернутым ответом. Учитель увидит результаты выполнения заданий с кратким ответом и сможет оценить загруженные ответы к заданиям с развернутым ответом. Выставленные учителем баллы отобразятся в вашей статистике.

1. Выберите реплику-стимул, подходящую по смыслу к предложенной ответной реплике.

My pleasure.

- 1) Thank you ever so much for your help.
- 2) We had the pleasure of Rob's company last week. 3) Are you pleased with your new job? 4) You can do whatever you please.
- **2.** Расположите реплики так, чтобы получился связный диалог. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
 - A. You could come to drum lessons with me.
- B. My parents wouldn't be pleased if I practised at home, though. I think the guitar would make a better option, so I'm going for that.
 - C. I'm thinking of starting drum lessons.
- D. It takes time to become good at any musical instrument, but I found it fairly easy. And now I'm pretty good at it, it's time to have lessons on something else.
 - E. Really? I thought you wanted to learn the piano like me.
 - F. I do, but I think it'll be too difficult.
 - 1) BEAFDC 2) ABDECF 3) ECDFAB 4) CEFDAB 5) CDEFBA

Dancing can be a fun way to workout. Experts say that dancing improves blood circulation, boosts energy levels and helps you (1) ... healthy bones. It's also a great way to (2) ... weight. As well as the (3) ... benefits, dancing is great for improving co-ordination and concentrating the mind. Dancing is a great stress reliever, a good dance will make you smile and laugh, leaving you in high (4) ... and inspired. There should be a very (5) ... risk of injury from dancing if you (6) ... instructions carefully, but make sure you always warm up properly or you could (7) ... up with pulled muscles. So, (8) ... on some comfortable clothes, like tracksuit bottoms and a T-shirt, and get to it. Some types of dancing may (9) ... special clothes when you get more advanced; others (10) ... you to dress more casually.

	3.	Прочитайте текст.	Выберите	один из	предложенных	вариантов	ответа.	Заполните	пропуск
(1).									

- 1) remain 2) maintain 3) use 4) defend
- **4.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (2).
 - 1) lose 2) waste 3) spend 4) miss
- Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (3).
 - 1) natural 2) real 3) physical 4) ordinary
- **6.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (4).
 - 1) spirits 2) moods 3) tempers 4) attitudes
- **7.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (5).
 - 1) short 2) low 3) strong 4) soft
- **8.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (6).
 - 1) practise 2) accept 3) approach 4) follow
- **9.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (7).
 - 1) close 2) end 3) make 4) stand
- **10.** Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (8).
 - 1) put 2) dress 3) wear 4) take

Antonio and his friend Pietro (1) ... on the beach when they (2) ... somebody shouting. They jumped up and saw that there was a man in trouble in the sea. The man had caught his foot between two rocks. He (3) ... to free himself for quite a long time, but without success. The friends realised that the man (4) ... and that they needed to act quickly to save him. Without thinking, they jumped into the sea. When they reached the man, they dived underwater. They (5) ... for several seconds before they managed to free the man. They swam back to the shore, and pulled the man between them. By the time they (6) ... the beach, many people (7) ... there, and everyone started to clap and cheer.

11. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (1).

1) laid 2) were laying 3) were lying 4) lie

12. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (3).

1) tries 2) had been trying 3) was tried 4) had been tried

13. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (6).

1) reach 2) were reached 3) were reaching 4) reached

14. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (7).

1) had gathered 2) were gathered 3) gather 4) have been gathered

Athletics in Jamaica

- §1. Jamaica has produced some of the world's best athletes, including stars such as Usain Bolt and Veronica Campbell-Brown. Is this success partly due to one event the Jamaica Schools' Championships?
- §2. The four-day Championships have taken place every year since 1910. Nearly 200 school students take part in front of an audience of over 30,000 people. The event is also shown on live TV, and the whole country watches what is sometimes called Jamaica's mini-Olympics. The competitors take it very seriously, and they all want to win. Classmates and former students also come to support and encourage their schools.
- §3. School coach Dwayne Simpson has trained many young stars. He believes the Championships have an important role in the development of young athletes. They are the biggest schools' competition in the world, he says, and other countries are now looking to copy them. He also believes that the Championships give young athletes a reason to practise. They want to do well for their school, so they work and train together as a team, so they produce better results.
- §4. The Championships have turned many young students into stars, but those who are most talented as adults don't always win as young teenagers. Olympic gold medallist Usain Bolt, for example, failed to win a single race at the Championships as an under-15 runner. Olympic champion Veronica Campbell-Brown was always easily beaten in the lower-age groups before finally winning as an older student.

- §5. Nathaniel Day, a young runner from Britain, has studied and trained in Jamaica for the last two years. «Young athletes here get experience of being on TV from the age of 12», he says, «so when they're older, they aren't scared of big occasions and they perform well. In the UK, athletes don't perform in front of the cameras until they're adults, and sometimes they find it hard to deal with». As Nathaniel says, the Championships also give young athletes a goal. «Because it's such a big event, it gives them an idea of how exciting it is to perform in an Olympic stadium. It helps them develop the ambition to become champions».
- 15. Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

What does the text say about the Championships?

- 1) Thirty thousand people watch them on TV. 2) Young
- 2) Young athletes take part just to have fun.
 - 3) They started over 100 years ago.
- 4) Some former students take part.
- **16.** Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

What does Dwayne Simpson say about the Championships?

- 1) Other countries should try to hold a similar competition.
- 2) They have grown too big in recent years. 3) Schools are always keen to do well.
 - 4) They encourage young athletes to do their best.
- Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

In paragraph 4, what does the writer say about Jamaica's Olympic champions?

- 1) They could beat even the oldest students in some races.
- 2) They occasionally lost races, but only to much older students.
 - 3) They took time to develop into world-class athletes.
 - 4) They lost interest after losing all their races as teenagers.
- **18.** Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

As Nathaniel Day says, the event ...

- 1) helps young athletes get used to being filmed. 2) is more exciting than the Olympics.
 - 3) makes all athletes feel nervous of big occasions.
 - 4) is hard for some young competitors to deal with.
- 19. Переведите на английский язык фрагмент предложения, данный в скобках.

Не (гордится) a great pride in his beautiful gardens.

20. Переведите на английский язык фрагмент предложения, данный в скобках.

Does Sally (похожа) after her grandfather in her talent for design?

21. Переведите на английский язык фрагмент предложения, данный в скобках.

Ben doesn't want to (рисковать) such a risk.

Summer is in the air and it's only natural for people to feel good and (1) ... about going on holiday. Everyone needs to relax and get away, so they try to use their (2) ... leave in the best possible way. Needless to say, getting away and escaping from your routine reduces stress. Any (3) ... will tell you of the benefits a holiday offers. So, even if you have to (4) ... your belt in order to afford a holiday, do it. In the end, it's worth it!

22. Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (1).

TIGHT, ENTHUSIAST, YEAR, PSYCHOLOGY

23. Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (2).

TIGHT, ENTHUSIAST, YEAR, PSYCHOLOGY

24. Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (3).

TIGHT, ENTHUSIAST, YEAR, PSYCHOLOGY

25. Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (4).

TIGHT, ENTHUSIAST, YEAR, PSYCHOLOGY

Regardless of what you may think and contrary to popular belief, pasta is not an Italian invention, but a Chinese one. To be more specific, legend has it that Marco Polo, the explorer, learnt the recipe for pasta from the Chinese and brought it to Italy. Pasta is the most important food in Italy. In fact, it is served (1) ... a starter to any meal. It is (2) ... only popular in Italy, but also in other countries, where it is served with different sauces. (3) ... are so many of them that even the most fussy eaters are sure to find something they like. But that's only part of its success. Pasta is also relatively easy to produce and transport around the world, which makes it a popular product with food companies as (4) ...

- **26.** Прочитайте текст. Заполните пропуск (1) только одним словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **27.** Прочитайте текст. Заполните пропуск (2) только одним словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **28.** Прочитайте текст. Заполните пропуск (3) только одним словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **29.** Прочитайте текст. Заполните пропуск (4) только одним словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
 - 1. Can you imagine life without both a computer, or music or even lights? Kelvin Doe
 - 2. is an inspiring young man who from Sierra Leone. When he was growing up, the
 - 3. electricity in his neighbourhood didn't always have work, so the lights only used
 - 4. to come on once a week. As a boy, Kelvin was interested in how every things worked
 - 5. and he used to get such excited about making things. While he was hanging out with
 - 6. his friends, Kelvin used to find much materials in the street and make useful things
 - 7. from them. He used old electronic items to repair its broken TVs and radios. At 13,
 - 8. he even was made a battery so that his family had lights at night. He also built
 - 9. a radio station and played lots music on the radio. People called him DJ Focus
 - 10. because he believes that when you focus on something, you can to do anything.
 - 30. Прочитайте текст. Из строки 1 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 31. Прочитайте текст. Из строки 2 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 32. Прочитайте текст. Из строки 3 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 33. Прочитайте текст. Из строки 4 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 34. Прочитайте текст. Из строки 5 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 35. Прочитайте текст. Из строки 6 выпишите ОДНО лишнее слово.
 - 36. Прочитайте текст. Из строки 9 выпишите ОДНО лишнее слово.

- 1. She described the whole play to us ... detail.
- 2. Both my sons are crazy ... old motorbikes.
- 3. The restaurant prides itself ... having the best pizza in town.
- 4. There are so ... lemons in the fridge that I can't make lemonade.
- 5. ... Susan use to be slim when she was at university?
- 6. Bob Dylan ... original name was Robert Zimmerman won the Nobel Prize in Literature in 2016.
- **37.** Прочитайте предложение (1). Заполните пропуск ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **38.** Прочитайте предложение (2). Заполните каждый из пропусков только ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **39.** Прочитайте предложение (3). Заполните каждый из пропусков только ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **40.** Прочитайте предложение (4). Заполните каждый из пропусков только ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.